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摘 要

《集南山禮讚》乃是北宋．元照律師（?-1116）所編的南山道宣

律師的齋忌禮懺文集，可惜此一書名於各史傳、目錄中皆未曾著錄。

事實上，元照於元符三年（1100）時，已將智圓（976-1022）、仁岳

（?-1077）、允堪（1005-1061）三人所撰同名之〈南山祖師禮讚文〉

合為一集，重新修訂增補，並於書前加上一篇〈集南山禮讚序〉，所收

三篇禮讚文之後亦各附有簡短識語，說明修訂的情形或內容的考釋。

由於宋代的齋忌禮懺文相當盛行，而齋忌禮懺文也可說是儒釋文化交

融下的重要產物之一，可惜歷來乏人討論，因此不揣孤陋，從文獻學

的角度出發，希望能對《集南山禮讚》及相關的歷史文化有進一步的

認識，祈請諸位方家惠予指教。

關鍵詞：元照、智圓、仁岳、允堪、道宣、忌齋、齋忌禮懺文、集南

山禮讚序、南山祖師禮讚文、宋代佛教
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Abstract:

Ji nanshan lizan is the compilation of Buddhist rituals for the death
anniversary about Master Nanshan-Daoxuan compiled by Master
Yuan-Zhao（？-1116）at Northern Sung Dynasty, unfortunately the title

never founded in the historical biographies and bibliology. At the era of
Yuan-fu（1100） , Master Yuan-zhao has actually already compiled the

homonymy articles of “Nanshan zushi lizanwen”which are edited by
Zhi-yuan（976-1022）, Ren-yue（？-1077）, and Yun-kan（1005-1061）,

and there is the “Ji nanshan lizan xu”in front of Ji nanshan lizan, and
there are concise words at the end of ritual script in three writings of
“Nanshan zushi lizanwen” for accounting for whole status of
amendment or the expurgating of its contents. In accordance with
prevalence of Buddhist rituals for the death anniversary, and Buddhist
rituals for the death anniversary could be one of the important creatures
of the compound culture of Confucianism and Buddhism. Lack of
discussion, hereupon depend on approaches of philology, expecting do
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more advanced awakening of Ji nanshan lizan with its concerned
cultural background, wishing for available suggestions.
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